
coléricos (...) En la casa adonde ocurría alguna defunción, 
la desinfección se hacia cerrando herméticamente los 
aposentos, colgando en ellos las ropas y  quemando la 
cantidad conveniente de azufre en el interior. (...) El público, 
en general, secundó nuestras miras, tanto en lo que se 
refiere a desinfección como en la cuestión bromatológica; 
pues, a pesar de los escasos medios con que cuentan estos 
vecinos, es bien seguro que jamás se han proporcionado 
una alimentación mejor, más sustanciosa y  más sana, lo que 
contribuyó eficazmente a mantener al vientre en buen estado, 
y  a reducir, por consiguiente, el número de invasiones. (...) 
las dos boticas que existen en esta villa, no sólo estuvieron 
abundantemente surtidas de cuantos medicamentos podían 
hacer falta, sino que permanecieron abiertas día y  noche 
durante todo el curso de la epidemia, (...) También, por 
disposición de la Junta, tuvimos a nuestra disposición un 
depósito de hielo, agente indispensable para combatir uno 
de los accidentes más terribles de la enfermedad.”' '. En el 
llibre del doctor Pi, principal font per acostar-nos al dia a 
dia de l’epidèmia (ja que no és possible tenir accés a altres 
testimonis directes de l’epidèmia), es dóna a entendre que la 
resposta a l’epidèmia que es dissenyà des de l’Ajuntament 
i la Junta Local de Sanitat fou àmpliament seguida i, 
probablement, permeté que els percentatges de mortalitat en 
relació als afectats de la malaltia fossin força més baixos que 
els que es donaren en altres poblacions veïnes, com Torroella 
de Montgrí, Bellcaire d’Empordà o Jafre.

EL DOCTOR DETRELL.
CÒLERA A BELLCAIRE, VERGES I JAFRE 
Mentrestant, el còlera, a part de Torroella de Montgrí i de 
l’Escala, s’havia anat estenent per la província. Així, el primer 
d’agost, es va reunir la Comissió Provincial sota la presidència 
del Governador on es llegiren els informes enviats pels 
ajuntaments de Verges, Bellcaire d’Empordà i Ogassa sobre 
l’estat sanitari d’aquests pobles. Un cop es van donar les 
xifres respectives del nombre d’invadits i de morts de cada 
poble, es va decidir donar 300 pessetes a l’Ajuntament de 
Verges i 200 al d’Ogassa per atendre les necessitats del 
brot epidèmic i també es donà l’ordre al metge de l’Hospital 
Provincial, el doctor Narcís Detrell, que es desplacés al poble 
de Bellcaire d’Empordà per fer-se càrrec de la situació. Així, 
efectivament, segons consta en l’informe que va presentar 
el dia 6 d’agost al Governador, el mateix dia 1 d’agost a les 
dues de la tarda el doctor Detrell sortí de Girona en direcció 
a Bellcaire d'Empordà. Pel camí s’aturà a Verges on va donar 
a l’Alcalde les 300 pessetes que la Comissió Provincial havia 
adjudicat a l’ajuntament. Posteriorment, prosseguí el camí 
cap a Bellcaire on va arribar a mitja tarda i, immediatament, 
va reunir l’Ajuntament, la Junta Local de Sanitat i el mossèn 
“(...) exponiéndoles las ordenes que llevábamos de la 
Comisión Provincial; animados los indicados Señores puesto 
que el pánico que en ellos se pintaba era aterrador, pasamos 
las correspondientes visitas a los enfermos coléricos que 
eran en número de 15 y  después de haberles prestado 
asistencia facultativa y  tratamiento que en el caso requería 
se pasó y  ordené al practicante Sr. Campos que a presencia 
nuestra verificase la desinfección de los hábitos y  ropas 
de los coléricos fallecidos en aquel mismo día y  en días 
anteriores; acto seguido se pasó a la desinfección de balsas 
por medio del cloro y  sulfato de hierro, se dieron bandos para 
hacer desaparecer las charcas (,..)”46. També convocaren tot 
el poble a la Plaça del Castell a les 5 de la matinada per donar 
instruccions a la gent.

Ja uns dies abans, al pie del 12 de juliol es féu compliment 
del nomenament de la Junta Municipal de Sanitat per part del 
Governador Civil. Foren nomenats com a membres de la Junta

Local de Sanitat els senyors Miquel Puig, Jordi Mallol, Josep 
Puig i Sixte Blanch. En aquell moment, quan es sospitava que 
el còlera atacava la veïna població de Torroella de Montgrí, es 
deia que a aquests senyors “(...) se hacia preciso participaries 
de su nombramiento para desde luego funcionarían en el 
cargo conferido ya que nada nos asegura librarnos de la 
enfermedad reinante sino sea la adopción de rigurosas 
medidas sanitarias.(...)”47. Així mateix, l’endemà 13 de juliol, 
es reuní l’Alcalde amb la Junta Local de Sanitat i, després de 
llegir l’estat sanitari en què es trobaven molts pobles del país 
i escoltar la lectura per part del secretan de diferents circulars 
sanitàries enviades des del Govern Civil amb instruccions per 
evitar que el còlera es propagués, la Junta Local de Sanitat va 
acordar: “En las casas en su interior estén lo más limpias y 
aseadas posible y  que en las cuadras y  excusados haya todo 
lo menos posible de abonos por constituir esas immundicias 
focos de infección así cómo también se desequen todas las 
balsas que contengan estercoles o aguas pudridas. Que las 
calles se barran o rieguen por lo menos dos veces al dia 
una por la mañana y  otra por la tarde y  que entre las seis de 
la mañana y  las nueve de la noche no puedan transportar 
letrinas por las calles ni tampoco se depositen estercoles 
en las vias públicas. Que tan pronto como se presente en la 
casa de cualquier vecino persona o efectos que procedan de 
puntos infectados ya declarados oficialmente o en otros que 
se tenga presunciones de que existe el cólera morbo asiático 
aunque no oficialmente haya sido declarados deberán 
inmediatamente y  antes de cobijarles en el seno de la familia 
dar parte al presidente de la Junta a fin de que este tome 
con los forasteros las precauciones que la ciencia aconsejan.

Com podem veure, l’ajuntament de Bellcaire d’Empordà 
tingué un comportament semblant al de l’Escala. Fins i tot 
les dates coincideixen: el 12 de juliol l’ajuntament de l’Escala 
llegí les circulars de sanitat rebudes des del Govern Civil i es 
donaren instruccions sanitàries a la població, cosa que féu 
també l’ajuntament de Bellcaire just l’endemà el 13 de juliol, 
només un dia després d'haver-se constituït la Junta Local 
de Sanitat. Per tant, les presses i la urgència semblen força 
evidents i aquesta coincidència en el temps en dos pobles 
veïns dóna peu a pensar l’alarma social que començava a 
estendre’s. També sembla bastant evident que devien haver 
arribat instruccions de les autoritats provincials convidant als 
ajuntaments a prendre mesures sanitàries.

No va ser, però, fins el 30 de juliol quan, en reunió 
extraordinària de l’Ajuntament i la Junta Local de Sanitat de 
Bellcaire d’Empordà, es demanà ajut al Govern Civil. Aquell dia 
l’Alcalde Baudili Sellerés s’adreçava als regidors i a la Junta 
Local de Sanitat en els següents termes: “(...) Compañeros 
desgraciadamente ha venido a visitarnos uno de los más 
terribles enemigos que hasta hoy conoce la ciencia médica 
este es el Cólera morbo asiático robándonos en el transcurso 
de veinte y  cuatro horas cuatro de nuestros convecinos 
sin que las medidas sanitarias adoptadas hayan podido 
detenerlo en su camino de invasión ya que durante el mismo 
periodo son seis los atacados también. Todos sabéis que este 
pueblo carece de asistencia propia facultativa lo cual es otra 
de las ca(la)midades más tristes que pueden ocurrir en una 
localidad azotada por la enfermedad reinante: A par de lo 
expuesto no tenemos desinfectante alguno con que atacarlos 
focos de infección donde fuere que se hallasen. Por todo lo 
expuesto y  en las tristes circunstancias porque atravesamos 
creo de imprescindible necesidad dirigirme al sr. Gobernador 
Civil de la provincia impetrando su paternal auxilio a favor de 
este pueblo para que ordene a un facultativo se constituya 
en este pueblo a fin de que los enfermos puedan tener la


